
مس�تقلین  فراکس�یون  عض�و 
مجلس ش�ورای اسلامی می گوید: 
اگ�ر در موضوع�ات حاکمیت�ی و 
امنیتی ما نکاتی وجود داشته باشد 
ک�ه خ�ود حاکمیت به آن برس�د، 
رسانه ای کردن شان صحیح نیست 
و دبیر ش�ورای عال�ی امنیت ملی 
و مقام�ات اجرایی حض�ور دارند، 
که اینها می توانند س�یگنال هایی 

بدهند.
ب��ه گزارش خبرگ��زاری خبرآنلاین، 
جمع��ی از نماین��دگان بناب��ر آنچ��ه 
حسنعلی اخلاقی امیری، نماینده مردم 
مش��هد طی نامه ای خطاب به شورای 
عالی امنیت خواس��تار تغییر دکترین 
هس��ته ای و در نتیج��ه س��اخت بمب 
هسته ای شده اند، نامه ای که به مذاق 
عده دیگ��ری از نمایندگان که حتی از 
نفس این نامه هم خبر نداشتند خوش 
آمده و می گویند اگر نامه را پیش آنها 
هم ببرند، امضاء می کنند، دقیقا همان 

نکته ای احمد بخش��ایش اردس��تانی، 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارج��ه مجلس ش��ورای اس��لامی به 

خبرگزاری خبرآنلاین گفته است.
البته این خواسته مخالفانی نیز دارد، 
چنانچه محمود واعظ��ی، رئیس دفتر  
رئی��س جمهور در دول��ت دوازدهم به 
خبرگ��زاری خبرآن��لان می گوید این 
موردی نیس��ت ک��ه با امض��ای چند 
نماین��ده انج��ام ش��ود و از آن طرف 
مصطفی پوردهقان، عضو فراکس��یون 
مس��تقلین مجلس ش��ورای اس��لامی 
در گفتگو با خبرگ��زاری خبرآنلاین از 

تنش زدای��ی می گوید و ضمن محفوظ 
دانستن حق اظهار نظر برای نمایندگان 
به صراحت اعلام می کند که ش��ورای 
عال��ی امنی��ت مل��ی بهتری��ن مرجع 
تصمیم گیرنده درب��اره تغییر دکترین 
هسته ای و مواردی از این قبیل است.در 
ادامه گفتگوی خبرگزاری خبرآنلاین با 
مصطفی پوردهقان، عضو فراکس��یون 
مستقلین مجلس ش��ورای اسلامی را 

می خوانید:
***

*آقای پوردهقان! شما نامه تغییر 
دکترین هسته ای که گفته می شود 
جمع�ی از نماین�دگان خط�اب به 
شورای عالی امنیت ملی نوشته اند، 

را امضا کردید؟
خی��ر، بنده ه��م از طریق رس��انه ها 

مشاهده کردم و این نامه را ندیدم.
ب��رای  می خواهن��د  نماینده ه��ا 
بازدارندگ��ی نظام��ی اجازه ش��رعی از 

رهبری بگیرند
*از جزئیات آن مطلع هستید؟

خیر، خیلی اطلاعات خاصی در این 
مورد ندارم اما کلیت نامه این است که 
بهرح��ال در جهت بازدارندگی نظامی، 
اج��ازه ش��رعی و قانون��ی را از رهبری 
داش��ته باش��یم که نه در مورد حمله، 
بلکه بیشتر درباره موضوعات پدافندی 
و بازدارندگی اقدام کنیم و چون دانش 
این کار را داریم به این سمت برویم که 
عامل بازدارنده داشته باشیم و خدایی 
نکرده در مقابله دس��ت کم را نداشته 
باش��یم. لذا ای��ن نکته مدنظر دس��ت 

اندرکاران بوده است.
*با توجه ب��ه اینکه م��واردی نظیر 
تغیی��ر دکترین هس��ته ای و در نهایت 
تصمی��م  هس��ته ای  بم��ب  س��اخت 
حاکمیتی هستند، اینکه مجلس درباره 
آن نظر دهد، چه سیگنالی به خارج از 
کش��ور می دهد؟ آیا فشار حداکثری و 
برخوردی همانند آنچه با کره ش��مالی 
می ش��ود را برای ایران به دنبال خواهد 

داشت؟ 
از دو منظر می توان به این قضیه نگاه 
کرد، اولین مورد این است که به نحوی 
صحب��ت نکنیم که ط��رف خارجی به 
س��مت تحریم و تحت فشار قرار دادن 
ما نرود، بحث دیگر هم س��یگنال هایی 
به طرف مقابل است که بحث تقابل با 
ای��ران را دنبال می کند. به این ترتیب 
که هر اندازه ش��ما در دفاع از اسرائیل 
اصرار بورزید و در زمینه بمب هسته ای 
و فعالیت ه��ای هس��ته ای آن اقدامی 
انجام ندهید، امکان دارد با درخواست 

نماینده های مردم دکترین هس��ته ای 
تغییر کند.

ش�اید بار حقوق�ی اظهار نظرات 
نمایندگان کمتر باشد

بنابراین این دو دیدگاه مطرح هستند 
ام��ا به نظر بن��ده  اگ��ر در موضوعات 
حاکمیت��ی و امنیتی م��ا نکاتی وجود 
داشته باش��د که خود حاکمیت به آن 
برس��د، واقعیت این است که رسانه ای 
کردن این موضوع صحیح نیست چراکه 
بهرحال اگر ما خواسته باشیم به لحاظ 
روانی هم موردی را مطرح کنیم، دبیر 
ش��ورای عالی امنیت مل��ی و مقامات 
اجرایی حضور دارند، که اینها می توانند 
سیگنال هایی بدهند اما به خاطر اینکه 
فضای تنش را بیشتر نکنند، این اقدام 

را انجام ندادند.
در هر صورت نمایندگان مجلس حق 
اظهارنظر در همه موضوعات دارند و اگر 
کسی می خواهد مطلبی را مطرح کند، 

اشکالی وجود ندارد.
به عبارت دیگر به دلیل اینکه موضوع 
در زمینه ب��ازی حوزه امنیت قرار دارد 
و و حت��ی روی کلم��ات ای��ن ح��وزه 
در ش��ورای خیل��ی خ��اص صحبت و 
موضع گیری می شود و بالاترین مقامات 
کشور نظر آنچنانی می دهند. حتماً نیاز 
اس��ت که اگر موضوع و نکته ای اس��ت 
این س��یگنال ها در کمیسیون امنیت 

ملی صورت بگیرد.
در مجموع نمایندگان حق اظهارنظر 
دارند و حتما در انعکاس آن به جامعه 
جهان��ی هم وزن صحبت ها مش��خص 
اس��ت به ای��ن ترتیب ک��ه از یک نهاد 
رس��می نماینده های��ی حض��ور دارند، 
اظه��ار نظ��ر می کنند و ش��اید آن بار 

حقوقی کمتری داشته باشد.
 موضع گی�ری در جهت افزایش 

زمینه تنش را نمی پسندم
*برخی م��ی گویند س��اخت بمب 
حال��ت  آنک��ه  از  بیش��تر  هس��ته ای 
بازدارندگی داشته باشد، طرف مقابل را 

جسورتر می کند و ...
رهب��ری فتوایی دادن��د که به لحاظ 
شرعی و انسانی ساخت بمب هسته ای 
را جایز نمی دانیم. این فتوای رسمی از 
یک مرجع دینی اس��ت، بهرحال همه 
دنیا می دانند که ایران اعتقادی به این 
نوع تقابل ندارد چراکه فضای متفاوتی 
است و ما انسانیت را زیرسوال می بریم 
ام��ا اینکه اثر این نکات این باش��د که 
طرف مقابل برای تقابل جری تر شود یا 
خیر، واقعیت این است که این قضیه را 

محتمل نمی دانم.

نائب رئیس اول کمیس�یون تدوین آئین نامه 
داخل�ی مجلس درباره ط�رح اصلاح آئین نامه 
هیات نظارت بر نمایندگان می گوید: براس�اس 
این طرح مجل�س می تواند ف�رد متخلف را از 
عضوی�ت در برخ�ی از کمیس�یون های خاص 
محروم کند و یا اگر قضیه سوءاس�تفاده مالی 
ب�وده، مجل�س می توان�د نس�بت به کس�ر از 
حق�وق آن نماینده اق�دام کند و ی�ا می تواند 
تخل�ف نماینده را در صحن علنی که مردم هم 

می بینند و می شنوند، اعلام کند.
فرش��ته صائمی: با گذش��ت 12 س��ال از تشکیل 
هیئ��ت نظارت بر رفتار نمایندگان به نظر می رس��د 
آن ط��ور که باید و ش��اید این هی��ات در چارچوب 
فلس��فه ابتدایی تش��کیلش عمل نکرده و خروجی 
قابل قبولی نداش��ته چنانچه رهبری در اولین دیدار 
با نمایندگان مجلس دوازدهم به عملکرد این هیئت 
پرداختد و فرمودند »ما نتوانستیم ببینیم و بفهمیم 
که آن چنان که باید و شاید و آن مقداری که از این 

هیئت انتظار بود، کار انجام بگیرد.«
محسن زنگنه، نائب رئیس اول کمیسیون تدوین 
آیی��ن نامه داخلی مجل��س در گفتگو با خبرگزاری 
خبرآنلای��ن می گوید که بعد از این جلس��ه بود که 
قالیباف به کمیسیون آمد و تاکید کرد اصلاح آئین 
نامه هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان در دستور کار 

قرار بگیرد و اصلاح شود.
جزئی��ات اصلاح��ات آئین نامه هیئ��ت نظارت بر 
رفت��ار نماین��دگان از جمله مواردی ب��ود که زنگنه 
در این گفتگو مط��رح کرد و گفت مواردی از قبیل 
ارسال گزارش��ات هیئت نظارت به شورای نگهبان، 
تغیی��ر در اعضای هیات و نح��وه مجازات متخلفین 
اصلاحاتی هس��تند که در این طرح به آنها پرداخته 

شده است.
در ادامه گفتگوی خبرگزاری خبرآنلاین با محسن 
زنگنه، نائب رئیس اول کمس��یون تدوین آیین نامه 

داخلی مجلس را می خوانید:
***

*آق�ای زنگنه! خبری اخیرا منتش�ر ش�ده 
مبن�ی براینک�ه قرار اس�ت آئین نام�ه هیئت 
نظ�ارت ب�ر رفت�ار نماین�دگان اصلاح ش�ود، 
مشخصاً قرار است چه مواردی از این آئین نامه 

اصلاح شوند؟
با توج��ه به تاکی��د رهب��ری، آق��ای قالیباف در 
جلس��ه ای که با کمیسیون تدوین آئین نامه داخلی 
مجلس داش��ت، از ما خواس��ت که این طرح اصلاح 
آئی��ن نامه هیئت نظارت بر رفت��ار نمایندگان را در 
اولویت قرار دهیم که انش��الله بعد از تصویب طرح، 
نهایی ش��دن و تایید شورای نگهبان، هیئت نظارت 
بر رفتار نمایندگان در این مجلس هم شکل بگیرد.

براساس طرحی که انشاالله هفته آینده در صحن 
علنی مجلس مطرح می شود، ما چند مورد تغییر در 
آئین نامه هیئت نظارت ب��ر رفتار نمایندگان انجام 
دادیم که هدف از این اصلاحات ین بود که کارآمدی 
ای��ن هیئ��ت را افزایش بدهیم و برخ��ی انتقادات و 
گلایه مندی ها که نسبت به این شورا و بحث نظارت 

بر رفتار نمایندگان بود، را مطرح کنیم.

بخش��ی از اصلاحات��ی که انجام ش��ده مربوط به 
اعضای هیئت اس��ت، به این ترتیب که سعی کردیم 
انتخاب اعضا را به صحن واگذار کنیم. قبلًا مرس��وم 
بود که کمیس��یون اصل ۹۰ و کمیسیون حقوقی و 
قضائ��ی افرادی را معرفی می کردند و آنها در صحن 
رقابت می کردند اما در اصلاح سعی کردیم این مورد 
را برداریم و این اقدام باعث می ش��ود که قسمتی از 
تعارض منافع را حذف کنیم. همچنین به جای یک 
نفر از هیئت رئیس��ه برای حضور در شورا را، یکی از 
نواب رئیس گذاش��تیم که آن هم با انتخاب هیئت 

رئیسه مجلس انجام می شود.
مج�ازات و تنبیه های نماین�ده متخلف باید 

نقش بازدارندگی داشته باشد
اص��لاح دوم در موارد تخلف اس��ت ک��ه مقداری 
س��عی کردیم برخی از مواردی که به نظر می رس��د 
در آئین نامه فعلی به آن اشاره نشده، در اصلاح ذکر 
کنیم و اقدامات و اختی��ارات را در مورد رفتارهایی 
که از نظر هیئت به عنوان تخلف محسوب می شوند، 
م��واردی را آوردیم ک��ه آن مجازات ه��ا و اقدامات 
تنبیه��ی عملًا نقش بازدارندگی بیش��تری داش��ته 

باشند.
ب��ه دنبال کارآم��دی و کارآیی هی��ات نظارت بر 

نمایندگان هستیم
از هم��ه مهم ت��ر اینکه، پیش از ای��ن روال به این 
ترتی��ب بود که وقت��ی موارد متع��ددی بود، هیئت 
رس��یدگی می کرد و رفتار یک نماین��ده را مغایر با 
قانون تش��خیص می داد، نماینده اعتراض می کرد و 
اعتراض او به هیئت تجدیدنظر و یا هیئت منصفه ای 
می رفت. آن هیئت منصفه روس��ای کمیسیون ها و 
روسای ش��عب مجلس بودند و بنابر دلایل مختلف 

معمولاً در آنجا، آن حکم نقض می شد.
ل��ذا با هدف اینکه در اینج��ا هم به نوعی تعارض 
مناف��ع را حذف کنیم و کس��انی که قرار اس��ت در 
محکمه تجدیدنظر باش��ند و یا در ش��ورای تجدید 
نظر باشند، تضادی با منافع خودشان نداشته باشند، 
ترکیب هیئت را تغییر دادیم و انتخاب کس��انی که 
دارای صلاحیت هس��تند، را به قرعه کش��ی تبدیل 
کردی��م. به این صورت که کس��انی که شایس��تگی 
دارند ب��ه عنوان عض��و هیئت تجدیدنظ��ر ثبت نام 
می کنند و آن افرادی که شایس��تگی و آن ملاک ها 
را دارند، در نهایت با قرعه انتخاب می ش��وند، یعنی 

بحث انتخاب را برای این روند حذف کردیم.
بنابراین در تلاش هس��تیم که بتوانیم کارآمدی و 
کارایی هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان را افزایش 
بدهی��م، برای مثال یکی از موارد این اس��ت که اگر 
در حال حاض��ر نماینده ای اقدام��ی انجام دهد که 

براساس قانون فعلی خطا باشد باید یک فرد حقیقی 
یا حقوقی گزارش��ی را به هیئ��ت بدهد، یعنی خود 
هیئت نمی تواند مس��تقیماً ورود پیدا کند. بنابراین 
ب��ا توجه به اینک��ه نمایندگان باید ب��رای همکاران 
خودش��ان گزارش دهند و یا کس��انی که در بیرون 
هس��تند و می خواهن��د برای ی��ک نماینده گزارش 
دهند، امکان دارد ب��ه دلیل برخی معذوریت ها این 
اتف��اق نیافتد، بنابراین این ام��کان را هم به هیئت 
دادیم که خود هیئت بتواند ش��روع کننده بررس��ی 

رفتار و یا اقدام خلاف قانون شود.
*بنابرای�ن در اصلاحی�ه آئی�ن نام�ه هیئت 
نظ�ارت بر رفت�ار نماین�دگان، دایره ش�مول 

تخلفات افزایش پیدا کرده است.
قانون��ی هم که در حال حاض��ر وجود دارد، قانون 
کاملی اس��ت اما یکسری مواردی که ممکن بود در 
تفسیرهایی که انجام می ش��ود، آن موارد به عنوان 
تخلف محس��وب نش��وند، را ت��لاش کردیم اصلاح 
کنیم، به این ترتیب که خیلی شفاف باشد و مسائل 

با شفافیت بیشتری بررسی شوند.
شمولیت تخلفات نماینده را شفاف تر کردیم

*امکانش هست بفرمایید مانند چه مواردی؟
براساس آنچه در قانون وجود دارد برای مثال بحث 
سوءاستفاده از جایگاه نماینده اعم از مالی و قانونی و 
یا درباره اعمالی که خلاف شأن نمایندگی هستند، 
ابهاماتی وج��ود دارد، به این ترتیب که بالاخره این 
شأن نمایندگی باید مقداری تبیین شود و به صورت 
کلی اشاره شده هر عملی که به نوعی خلاف قوانین 
جاری کش��ور باش��د که در نهایت منافع شخصی را 
برای نماینده داشته باشد و یا برای اشخاص حقیقی 
و حقوق��ی که به نحوی ام��کان دارد نماینده در آن 
ذی نفع باشد. در قانون فعلی بحث اقرب ها را آورده 
و گفته که اگر نماینده از جایگاه نمایندگی خودش 
به نفع اقرب های خودش استفاده کند اما ما در این 
اصلاحیه پیش��نهاد ما در مورد اقرب ها این است که 
اشخاص حقیقی و حقوقی باشند که نماینده در آنها 
ذینفع اس��ت، به این معنی که مقداری شمولیت را 

شفاف تر کردیم و افزایش دادیم.
مجل�س می تواند تخلف نماین�ده متخلف را 

اعلام کند
*بعُ��د اجرای��ی احکام هیئ��ت نظارت ب��ر رفتار 
نمایندگان همواره محل چالش است، به این ترتیب 
که به نظر می رس��د وجه اجرایی احکام این هیئت 
دیده نمی ش��ود و حتی این گمانه مطرح می ش��ود 
ک��ه هیئت مذکور وجه س��مبلیک دارد، آیا در این 

اصلاحیه به بعُد اجرایی هم ورود پیدا کرده اید؟
براس��اس قانون اساس��ی وقتی اعتبارنامه نماینده 
تصوی��ب می ش��ود، به دلی��ل اینکه نماین��ده مردم 
اس��ت، قان��ون اساس��ی و قوانین بالادس��تی برای 
اینکه ب��ه نمایندگی مردم احت��رام می گذارند عملًا 
ام��کان کنس��ل ک��ردن، رد ک��ردن اعتبارنامه و یا 
گرفت��ن نمایندگ��ی از آن فرد تا پای��ان دوره وجود 
ندارد. یعنی بس��یاری از م��ردم انتظار دارند که اگر 
نماین��ده ای رفتار خلاف قانون انج��ام داد، باید با او 
برخورد ش��ود اما ای��ن برخوردها در مجلس باید در 

دایره مسائل مجلس باشد. 

پوردهقان: 
رسانه ای کردن برخی موضوعات امنیتی صحیح نیست

محسن زنگنه: به دنبال کارآمدتر کردن و افزایش کارآیی هیات نظارت بر نمایندگان هستیم
نمایندهِ متخلف زیر تیغ هیات نظارت بر رفتار نمایندگان؛ حقوق کسر می شود، گزارش هم به شورای نگهبان می رود
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 صفحه  2««

ضرورت توجه به مشکلات نابینایان آذربایجان شرقی
به بهانه روز جهانی عصای سفید از نگاه "عصرآزادی"

شهرهای ناایمن
برای نابینایان

 رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس
 در تبریز اعلام کرد؛

آذربایجان شرقی از قطار پیشرفت 
عقب مانده است

3

8

 سریال »طلوع« 
کلید خورد

عصرآزادی / س�رویس فرهنگی:س�ریال نمایش خانگی 20دقیقه به 
طلوع درحدود دو هفته است  که در شهر  تهران واستان مازندران  به 

تهیه کنندگی و کارگردانی مجتبی سعیدزاده کلید خورده است...

مسعود کیمیایی:
 داریوش مهرجویی مظلوم مُرد

8
صنایع غذایی مینو چگونه به بزرگترین برند 

صنایع غذایی  وقت خاورمیانه تبدیل شد

3

6

 به یاد بنیان گذار رشته 
زبان و ادبیات انگلیسی در اردبیل

دکتر عباسعلی رضایی 
افتخار دانشگاه تبریز

8

یادداشت

 »زنوزی«
 به کمیته اخلاق 

نمی رود!

آگهى دعوت مجمع عمومى عادى بطور فوق العاده

شرکت سرمایه گذارى توسعه صنعت آذربایجان(سهامى خاص)

بشماره ثبت 7924 و شناسه ملى 10200139214(نوبت دوم)

ســاعت18 بعــد از ظهــر روز ســه شــنبه مورخــه 1403/08/08 

ــتان  ــتان آذربایجــان شرقى-شهرس  اس

ــان  ــکان، خیاب ــى اس ــهرك صنعت ــهر تبریز-ش ــزى -ش ــش مرک تبریز-بخ

18متــرى گلهــا، خیابان14متــرى پامچــال، پــلاك281 - طبقــه همکــف - کد 
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